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SANT ESTEVE pàg 10

Tallers artístics a Brians:
el Festival elPetit busca
trencar barreres

A FONS pàgs 8 i 9

Una política sense 
dictadures estètiques?

El temporal de ventmata una
jove esparreguerina aMadrid

La noia, de 23 anys, passejava per la ciutat amb els seus pares i el fort vent va fer que li caigués un arbre a sobre pàg 12

“ÉS UN HONOR” pàg 12
L’alcalde d’Esparreguera,
Eduard Rivas, nou president
de la Federació de Municipis

Instituts de Sant Andreu i Martorell aposten pel japonès pàg 10

Mirant al Japó
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OLESA pàg 11

Més queixes veïnals per la
residència de salut mental

UN PROCÉS DIFÍCIL pàg 3

Buscar feina: una tasca
que pot causar angoixa 
i sensació de fracàs
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L’atur a l’àrea metropolitana
de Barcelona se situa lleugera-
ment per sota dels 9 punts per-
centuals. La xifra queda lluny de
la registrada el 2012, l’any àlgid
de la crisi econòmica, quan l’a-
tur es va enfilar fins al 17%, i
també es desmarca de l’atur al
qual es va arribar amb la pan-
dèmia, el 12%. Actualment, hi
ha unes 140.000 persones que
no tenen feina a la metròpoli.
Malgrat això, darrere de les da-
des hi ha les històries de milers
de ciutadans.

Com és la vida quan no es té
feina? Segons xifres del Minis-
teri de Treball espanyol, cada
any 170.000 persones cauen
en la depressió per estar a l’atur
o tenir feines precàries.

LA FEINA DE BUSCAR FEINA
Al principi, quan l’Aleix va co-
mençar a cobrar l’atur, es va
sentir alleugerit. “La meva dar-
rera experiència laboral no ha-
via estat gaire positiva, i la pers-
pectiva d’estar un any amb els
ingressos assegurats em va do-
nar tranquil·litat”, afirma aquest
jove que es dedica a la comuni-
cació. Malgrat això, amb el pas
dels mesos, aquella situació se
li va començar a fer feixuga.
“Cada dia era el mateix: em lle-
vava, encenia l’ordinador i em
passava hores buscant ofertes
de feina”, explica.

La Raquel relata una situació
similar. Ella és mestra de Pri-
mària i no té plaça de funcionà-
ria. Per això, les escoles privades
o concertades que la contracten
la fan fora quan s’acaba el curs.
“A finals de juny em foten al car-
rer i a l’estiu he de buscar feina
en casals per poder continuar pa-

gant el lloguer”, diu. “Sempre
visc de forma precària perquè no
sé si l’any vinent comptaré amb
un sou”, afegeix.

La Núria també considera
que els moments en què ha ha-
gut de buscar feina són com-
plicats. Ella va estudiar comu-
nicació i indústries culturals i va
fer un màster en comunicació
corporativa, i assenyala que és
quan busca feina que es qües-
tiona “de què ha servit” tot el
que va estudiar. “Hi ha empre-
ses que et poden tenir eterna-
ment esperant una resposta”,
afirma per afegir que, en cas
contrari, les companyies fan
passar una “proves que des-
gasten i que requereixen
temps”. És la mateixa expe-
riència que relata la Raquel
quan assenyala que buscar fei-
na és una “muntanya russa”.

“Quan alguna escola s’interessa
per mi m’emociono, però soc
cautelosa perquè no em vull
decebre si finalment no m’aga-
fen”, afirma.

“ANGOIXA I FRACÀS”
Tota aquesta situació acaba
minvant l’autoestima. Així ho
considera el Francesc, que ara fa
dos mesos que no té feina. Ell és
fisioterapeuta, però en els dar-
rers temps ha treballat en es-
coles d’educació especial. “El
problema principal és un ma-
teix, perquè quan no tens feina
ja parteixes d’una posició de
vulnerabilitat”, afirma. “Et veus
en la situació d’anar a vendre’t
perquè et confirmin la teva au-
toestima o te la rebaixin més”,
afegeix. Segons relata, encara
que tothom diu que no has de
prendre’t les entrevistes de fei-

na com una cosa personal, “és
molt difícil desvincular el que et
diuen del que sents”. “Pots tenir
clar que estàs molt preparat
per a aquella feina, però si et di-
uen que no, et fan sentir que no
ets vàlid”, diu.

Per a la Núria, fins i tot hi ha
dies que, si no se sent “emocio-
nalment forta”, no tenir feina es
tradueix en un “sentiment d’an-
goixa i fracàs”.

TREBALLADORS I ATURATS
Encara hi ha una darrera qües-
tió que impacta anímicament
en les persones que busquen
feina. Es tracta de la relació
amb les seves amistats que sí
que en tenen. Per a l’Aleix, el
més difícil és veure com moltes
de les converses giren al voltant
de la feina. “Vas a prendre al-
guna cosa després de passar

una jornada buscant feina i et
trobes parlant del que tu vols i
no tens”, afirma. “Veure que to-
tes les teves amistats estan tre-
ballant i tu no es fa dur”, asse-
nyala el Francesc, que afegeix
que “hi ha molta pressió social”
per ser productius. “Ens han
educat per creure que treballar
és el correcte i el que et fa ser fe-
liç al món, però en realitat po-
dem ser productius de moltes
maneres”, considera.

Finalment, per a la Raquel,
haver de buscar feina cada any
també té una altra derivada.
“Els meus amics que tenen es-
tabilitat any rere any van pros-
perant i cobren més, i jo em sen-
to estancada”, afirma per sen-
tenciar que moltes vegades les
seves amistats “volen fer plans
més xulos” i ella no s’hi pot
apuntar perquè no té diners.

“Et fansentirquenoetsvàlid”
» Diferents testimonis relaten com han viscut el procés de buscar feina en diferents etapes
» Cada any 170.000 persones cauen en la depressió per estar a l’atur o tenir feines precàries

Les persones sense feina registrades a l’atur a la metròpoli són unes 140.000. Foto: Andrea Zamorano/ACN

Albert Alexandre
EL MONTSERRATÍ
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La lupa

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Certificar la igualtat real i efectiva

NLes millors
perles

Els diners i els esforços s’han d’invertir en les coses importants,
com ara en l’elaboració de 1.500 pastissets amb la bandera

d’Espanya (i de dubtosa qualitat) per celebrar la jura de la
Constitució de la princesa Elionor. Per això Madrid va tan bé.

Els videojocs poden ser perillosos. I si no, que els ho
preguntin als dos policies que han acabat ferits a

Xirivella (València) per intervenir en una baralla iniciada
per un fitxatge de la Liga Fantasy, un joc de futbol.

Després de diversos intents perquè els fills de 40 i 42 anys
marxessin de casa, una mare italiana va decidir recórrer a

la justícia. Ara, un jutge els ha obligat a volar del niu perquè no
ajudaven econòmicament la mare ni feien tasques de la llar.

Una usuària de TikTok, @brielleybelly123, ha treballat
per primera vegada en la seva vida. I no li ha agradat.

La noia ha publicat un vídeo plorant pel seu horari (de 9 a
17h) i preguntant-se com pot ser que la gent visqui així.

LA FOTOBallon d’Or

El passat 24 d’octubre vam celebrar a La Ciba,
espai de recursos per a dones, innovació i eco-
nomia feminista, el III Fòrum de municipis
certificats a favor de la igualtat de gènere en

l’àmbit municipal, dedicat en aquesta edició a les po-
lítiques locals a favor dels drets humans i al lideratge
de les dones. Aquest espai de debat anual va suposar un
important punt de trobada i ens va permetre compar-
tir bones pràctiques locals en igualtat real i efectiva per
part de representants polítics i tècnics d’ajuntaments
i administracions supramunicipals que van participar-
hi com a ciutats i pobles que disposen de la certificació
SG CITY 50-50, com és el cas de l’Ajuntament de San-
ta Coloma de Gramenet.

Cal recordar que la norma SG CITY 50-50, elabo-
rada per l’associació Forgender Seal, és la primera cer-
tificació en l’àmbit internacional que ha permès im-
plantar un sistema per avaluar, homologar i acreditar
de manera oficial el treball i el compromís dels governs
locals a favor de la igualtat de drets de les dones i per
la integració de la perspectiva de gènere de manera trans-
versal i transformadora en les polítiques i actuacions de
les ciutats i pobles. En el nostre cas, a Santa Coloma, en-
guany hem renovat la certificació SG CITY 50-50 que
vam aconseguir com a Ajuntament el 2021, quan vam
ser un dels primers municipis reconeguts públicament
i internacionalment pel nostre lideratge en el desple-
gament de programes i iniciatives que han demostrat
ser eficaces en el necessari avenç en drets i llibertats.

En la primera certificació SG-CITY 50-50 que vam
obtenir es van destacar les accions específiques de San-
ta Coloma, com la posada en marxa de La Ciba, el pro-
tocol per un espai públic, d’oci i festiu lliure de vio-
lències masclistes i LGTB-fòbiques, l’organització de
jornades de referència com el I Fòrum internacional
sobre feminisme i pornografia o la creació de l’Ob-
servatori de dades obertes, entre altres projectes i ini-
ciatives desplegades.

Certificacions com la SG-CITY 50-50 són més ne-
cessàries que mai, ja que ens ajuden a poder acredi-
tar i a millorar la qualitat dels serveis públics, a me-
surar el seu impacte, a generar perspectiva en la tas-
ca dels ajuntaments com a administració més propera
a la ciutadania i, alhora, són una eina molt eficaç per
saber com estem i avaluar de manera curosa el des-
plegament de les polítiques d’igualtat locals per an-
ticipar-nos a les noves necessitats. També ens reco-
neix la feina ben feta i constitueix un important acom-
panyament en tot el procés. Però no només això. La
SG-CITY 50-50 ens impulsa a crear narratives no an-
drocentristes en un escenari idoni, que és el món lo-
cal, i a no oblidar-nos que, malgrat que hem avançat
molt en igualtat real i efectiva a les ciutats, encara que-
den molts reptes per assolir en la necessària trans-
formació feminista dels territoris.

En aquest sentit, entre les qüestions apressants
de l’agenda feminista és imprescindible que conti-
nuem teixint aliances fortes entre les diferents ad-

ministracions públiques i privades, entitats i ciuta-
dania, per combatre de manera conjunta, ferma i efi-
caç totes les violències masclistes i en tots els àmbits
i esferes –i especialment en l’entorn virtual i el seu
tractament jurídic i penal–, així com per fer prevenció
dels feminicidis. També són reptes els passos cap a
la igualtat salarial entre homes i dones i el fet de pro-
moure la prevenció en salut de les dones a través de
polítiques locals específiques, entre altres qüestions
de primer ordre que també vam tractar al recent III
Fòrum de municipis certificats. Per tant, aquesta cer-
tificació és un pas més per avançar en la materialit-
zació d’aquesta agenda feminista, que ha de ser, sens
dubte, transversal i interseccional, i per enfortir-la grà-
cies als lideratges d’ajuntaments compromesos en el
treball en xarxa.

Precisament, l’equipament municipal de La Ciba
és un exemple de bona pràctica municipal i de treball
en xarxa entre administracions públiques i entitats pú-
bliques i privades per liderar, conjuntament, projec-
tes pel bé comú i que han de servir per lluitar contra
les desigualtats, en sintonia amb els Objectius de Des-
envolupament Sostenible (ODS) i l’Agenda 2030 de
les Nacions Unides. Continuem, doncs, comprome-
ses i compromesos des del món local i amb equipa-
ments i serveis públics com La Ciba amb la defensa
dels drets humans de totes les dones i per una go-
vernança feminista, clau per aconseguir un món i una
societat millors per a tothom.
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La noia de 23 anys morta a Madrid per la
caiguda d’un arbre era d’Esparreguera1

2
Queixes a Olesa pels problemes de convivència
que genera una residència de salut mental

El japonès arriba a l’institut Montserrat 
Roig de Sant Andreu de la Barca

Condemnen un policia de Sant Esteve 
per matar un detingut el 2014

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Retards importants a l’R4 
per robatori de cablejat a Martorell

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@IreneMassana: Si ets culer de soca-
rel, has d’identificar-te amb les llàgri-
mes de Gavi després de perdre [1-2] un
Clàssic a casa.

@agenciaacn: El PSOE preveu un acord en
breu i registrar una proposició de llei con-
junta sobre amnistia amb els socis. Es con-
vocarà ple d’investidura els pròxims dies.

#PSOEiPuigdemont

@valtonyc: Tornar sempre és la millor
part de l’aventura. Gràcies per haver-me
acompanyat durant aquests 6 anys d’e-
xili, president @KRLS.

#ValtònycTornaACasa #DerrotaAlClàssic

Safata d’entrada

Després de més de trenta
anys impartint ciències a
l’aula, fa molt mal ado-

nar-se que l’educació catalana
no valora prou ni la ciència ni el
mètode científic. 

El suposat Treball de Re-
cerca, o TdR, atorga el 10% de
la nota de batxillerat als seus
alumnes, un treball que no es
demana a la resta d’autono-
mies. A més, la llei d’educació
catalana no obliga a fer recer-
ques reals, ni tan sols a aplicar
el mètode científic en el TdR. Al
final, la majoria dels Treballs de
Recerca acaben sent un refregit
de bibliografies on el “retalla i
enganxa” i les actuals intel·li-
gències artificials creen els con-

Treballs de recerca a batxillerat?
per David Rabadà

tinguts de la suposada recer-
ca. I cal afegir les queixes de
pares, alumnes i d’algunes
plataformes que denuncien
l’estrès real patit pels alumnes
durant l’esmentat i dubtós
Treball de Recerca. 

Des de l’aula, resulta obvi
l’error que van cometre al-
guns teòrics de l’educació en
inventar-se aquesta falsa re-
cerca. Potser fora millor que
aquest 10% de la nota s’omplís
amb classes de coneixements. 

Fa anys que molts docents
exigeixen que els currículums
siguin més elevats i que els ac-
cessos a la universitat siguin
d’una excel·lència i equitat d’a-
cord amb tot l’anterior. Resulta
ja obvi que el Departament
d’Educació ha fet cas omís de
tot el que fa dècades que se’ls
recomana des de l’aula. Mal-
auradament, el Departament
fa massa anys que creu en el
fum d’ideologies i d’interessos
d’alguns pedagogs.
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Els semàfors

La incorporació d’un nou equip
de mamografia a la Fundació
Hospital Sant Joan de Déu 

és un bon pas per accelerar la
detecció del càncer de mama. 
El de Martorell és un dels quatre
centres catalans que disposa
d’aquest servei innovador.

pàgina 6Sant Joan de Déu

Els quatre instituts catalans on
s’imparteix l’optativa de japonès,

entre els quals hi ha el
Montserrat Roig de Sant Andreu i
el Joan Oró de Martorell, són els
únics de tot l’estat on es fa. Això
obre la porta a l’alumnat a

endinsar-se en la llengua asiàtica. 
pàgina 10Educació

Perquè els infants gaudeixin 
del teatre, cal que el seu entorn

també els acompanyi en
l’aventura. Els tallers a Brians per
a pares interns facilita l’entesa,
però també dona l’oportunitat
als presos de formar part activa

de la vida dels seus fills. 
pàgina 10Festival elPetit
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Els carrers de La Sínia ja tenen
els noms dels fills predilectes

SOCIETAT4L’Ajuntament de
Martorell ha batejat oficialment
els carrers del nou barri de La Sí-
nia amb els noms dels fills predi-
lectes del municipi. Els quatre ho-
menatjats són Montserrat Camp-
many, Màrius García, Salvador
Esteve i Josefina Cortadella.

En el cas de Campmany, de
la seva trajectòria se’n destaca la
participació en la junta local de
l’Associació Contra el Càncer i la
seva llarga dedicació solidària.

Pel que fa a Màrius García,
ha sigut conegut durant molts
anys per ser “la veu de Marto-

rell”, ja fos a la ràdio com en
molts actes institucionals.

Per la seva part, Salvador
Esteve és l’alcalde que durant
més anys ha ocupat el càrrec a
Martorell. Altres batlles desta-
cats del municipi, com ara Vi-
cenç Ros, Pere Puig i Francesc
Riera, també compten amb una
via en el seu honor. 

En últim lloc, Josefina Cor-
tadella és una monja mercedà-
ria missionera que ha dedicat
tota la seva vida a ajudar als al-
tres. De fet, fa més de trenta anys
que viu a Angola.

L’hospital incorpora un nou
equip de mamografia

SALUT4La Fundació Hospital
Sant Joan de Déu de Martorell
(FHSJDM) ha renovat la seva tec-
nologia al Servei de Diagnòstic
per la Imatge amb la incorpora-
ció d’un equip de mamografia
d’última generació. El disseny,
molt més ergonòmic, facilita el
confort i minimitza les molèsties
a la pacient, alhora que aug-
menta la capacitat de diagnosi.

Segons explica el Dr. Jordi
Trelis, director gerent de la
FHSJDM, “el nou dispositiu ser-
virà per renovar i millorar l’e-
quipament utilitzat fins ara, fent

un salt qualitatiu significatiu en
el diagnòstic del càncer de
mama”. “A partir d’ara, serem
quatre els centres a Catalunya
que disposarem de la tècnica
avançada de la biòpsia de mama
amb contrast en un mamògraf
com aquest”, afegeix.

Des de l’Associació Contra el
Càncer de Martorell destaquen
la importància de la detecció
precoç del càncer de mama.
Trobar-lo en una etapa molt
inicial, quan encara no produeix
molèsties, fa que la probabilitat
de curació sigui més alta.

La nova corresponsal de 3Cat
a Moscou serà Cristina Solias
MITJANS4La periodista marto-
rellenca Cristina Solias serà la
nova corresponsal de TV3 i Ca-
talunya Ràdio a Moscou, després
de superar el procés de selecció.

Solias, nascuda el 1989, es va
incorporar el 2019 al programa
Planta Baixa de TV3, en la primera
temporada del magazín. Com a re-
dactora del programa va cobrir la
guerra entre Rússia i Ucraïna, un
conflicte que ha seguit activa-
ment des del 2014, quan forma-

va part de la redacció de RAC1. De
fet, va treballar vuit anys als serveis
informatius de RAC1 com a editora
i també com a enviada especial en
l’àmbit d’internacional.

El mes de juliol passat, just
abans de les eleccions generals
del 23J, va passar a formar part
de la delegació de 3Cat a Madrid.

Cristina Solias agafarà el re-
lleu de Noel Rodríguez, qui ocu-
pava la corresponsalia de Mos-
cou des de l’any 2021.

L’alcalde Xavier Fonollosa amb els fills predilectes. Foto: Ajuntament

Cristina Solias. Foto: 3Cat

Societat |Torna el Mercat d’Intercanvi i de Segona mà
El diumenge 19 de novembre de 10 a 14 h, la rambla de les Bòbiles acollirà la 13a

edició del Mercat d’Intercanvi i de Segona Mà. L’activitat fomenta la venda i
l’intercanvi de productes usats encara útils, per evitar que esdevinguin un residu.

TRANSPORT4Els ajuntaments
de l’Arc Metropolità, entre els
quals es troba el de Martorell,
han acordat un model d’aplica-
ció de les Zones de Baixes Emis-
sions (ZBE) que contempla ex-
empcions i moratòries de ca-
ràcter social per esglaonar l’en-
trada en vigor de les restric-
cions, previstes a partir del 2024.

Algunes de les propostes són,
per exemple, les autoritzacions
temporals i moratòries per als
ciutadans empadronats a la ZBE
en el moment d’entrada en vigor
de la normativa. Així, podran ac-
cedir sense distintiu mentre
mantinguin la residència.

Per altra banda, plantegen
excepcions per als conductors
amb baixos nivells de renda,
així com per als vehicles de tre-
balladors autònoms o assala-
riats als quals els falti com a mà-
xim cinc anys per jubilar-se.
També se’n plantegen en els ca-
sos en els quals els vehicles si-

guin necessaris per determina-
des activitats professionals.

Finalment, des de l’Arc Me-
tropolità també proposen un
tracte especial per als vehicles
dedicats al transport de persones
amb mobilitat reduïda o dia-
gnosticades de malalties que re-
quereixen tractaments mèdics.

Més enllà de les excepcions,
els alcaldes de l’Arc Metropoli-
tà emfatitzen la necessitat de re-
forçar el transport públic als
municipis on es restringeixi l’ús
del vehicle privat. Per això, han
reiterat la demanda d’una zoni-
ficació tarifària coherent amb l’ús
creixent del transport públic.

Alcaldes de l’Arc Metropolità. Foto: Albert Segura / ACN

Martorell tindrà Zona de Baixes
Emissions amb excepcions

» L’entrada en vigor serà de manera esglaonada a partir del 2024
» Es contemplen autoritzacions especials per als veïns de la zona
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Augmenten els inscrits a la
Universitat de l’Experiència

EDUCACIÓ4La quarta edició
de la Universitat de l’Experièn-
cia a Martorell ja està en marxa
i aquest cop ho ha fet amb record
d’inscrits: 115 persones. Les con-
ferències del primer semestre del
curs 2023-2024 se celebraran
majoritàriament els dimarts de
les 17.30 a les 19.15 hores a l’Au-
ditori Joan Cererols.

La programació d’enguany
inclou 21 conferències temàti-
ques multidisciplinàries que
combinen temes com ara la co-
municació, l’antropologia, les
noves tecnologies, la farmàcia, la
música, la sociologia, la història
o la història de l’art.

La primera de les sessions va
anar a càrrec de la periodista Mi-
lagros Pérez Oliva, amb la con-
ferència Emocions, fake news i
polarització política.

Algunes de les personalitats
que visitaran la Universitat de
l’Experiència a Martorell en els
pròxims mesos són Joan Vives,
Margarida Espona o Salvador
Cardús, entre d’altres.

La Universitat de l’Expe-
riència és una iniciativa organit-
zada per l’Agrupació d’Aules de
Formació per a la Gent Gran de
Catalunya i el Centre d’Estudis &
Recerca Interuniversitària A12,
vinculada a la UPC. L’objectiu és
oferir un espai de formació su-
perior a les persones grans.

Les inscripcions encara es po-
den fer enviant un correu a
a12@blanquerna.url.edu, a la
web www.a12url.wordpress.com
o trucant al 934.399.459. El preu
de la matrícula per tot el curs (in-
clou primer semestre i segon tri-
mestre) és de 92 euros. 

PATRIMONI4El Centre d’Estu-
dis Martorellencs (CEM) ha con-
firmat l’existència d’un antic
camí per accedir al monestir de
Sant Genís de Rocafort. La con-
clusió dels investigadors arriba
després de la sisena campanya
d’excavacions del CEM, que va
tenir lloc durant la primera quin-
zena d’octubre.

Els treballs d’enguany han es-
tat centrats en la part inferior i
exterior del monestir, és a dir, la
cara sud, i han permès identifi-
car i documentar les estructures
del camí d’accés. De fet, en èpo-
ca medieval es feia per aquest
costat i des de la carena de la ser-
ra de l’Ataix a través d’una pas-
sera de fusta i d’un camí que res-
seguia el peu de la muralla des
del sector sud i cap a l’oest.

Alfred Mauri, vicepresident
del CEM afirma que ara es pot
“confirmar que era així”. Així
mateix, relata que més enllà de
l’interès històric, “s’obre la pos-
sibilitat que en un futur aquest
traçat del camí es pugui recupe-
rar, oferint itineraris que ens
ajudin a descobrir els valors his-
tòrics, culturals i naturals de
Sant Genís de Rocafort i de la
serra de l’Ataix”.

Tot i que la sisena campanya
d’excavacions ja ha finalitzat,

Mauri explica que en les pròxi-
mes setmanes generaran “el mo-
del 3D de tot el sector del turó,
per analitzar de manera deta-
llada totes les evidències docu-
mentades”. Una de les troballes
és un retall en forma de U en una
de les roques, que és l’extrem del
punt on s’ancorava la passera de
fusta que el CEM ha confirmat
que hi havia.

La sisena campanya d’exca-
vació ha comptat amb la col·la-
boració de l’ADF de Martorell, el
suport de l’Ajuntament de Mar-
torell i de la Generalitat.

ALTRES ACTIVITATS DEL CEM
Del 24 de novembre al 3 de de-
sembre tindrà lloc la 4a Setma-
na de la Pedra Seca, amb tot
d’activitats on es donarà a co-
nèixer l’estudi fet aquest any pel
CEM a la serra de l’Ataix i Les
Torretes.

Per altra banda, fins al 10 de
desembre es podrà gaudir de
l’exposició Història de llibres
des de la Biblioteca Bujons de
Martorell a La Caserna. A més,
hi ha dues visites guiades els dies
12 de novembre i 3 de desembre
a les 12 del migdia.

Vista del recorregut del camí d’accés a Sant Genís de Rocafort. Foto: CEM

El CEM confirma un antic camí
d’accés a Sant Genís de Rocafort

Presentació 4a edició de la ‘Universitat de l’Experiència’. Foto: Ajuntament
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 

L’estètica dels polítics que
apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.

Totes aquestes imatges tenen
gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.

En aquest sentit, quan part de
la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 

Amb algunes excepcions du-
rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 

En declaracions al Línia, l’ex-
diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 

Encara  van ser més agressius
els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.

No cal anar gaire lluny en el temps
per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.

Els atacs contra les dones pel seu
físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.

En resum, comentar com van o
deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 

Fernàndez va ser, probable-
ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 

Això resulta sorprenent per-
què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.

És per tot això que des del Lí-
nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 

La seva companya de partit i
diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.

Altres polítics com l’exalcalde
de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   

En la mateixa línia, la regido-
ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.

Una altra fotografia molt di-
ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Castellví | Sant Esteve

Cultura | El millor teatre infantil al Núria Espert
El Teatre Núria Espert acollirà el 12 de novembre l’obra La Faula de

l’Esquirol, que va rebre el Premi Nacional d’Arts Escèniques per a la Infància i
la Joventut, entre d’altres. L’obra està produïda per la companyia La Baldufa.

EDUCACIÓ4Des d’aquest curs,
Catalunya inclou per primer cop
l’ensenyament oficial del japonès
a secundària. Quatre instituts –de
Sant Andreu de la Barca, Marto-
rell, Figueres i Barcelona–han co-
mençat a impartir oficialment
classes de japonès als alumnes de
primer i segon d’ESO.

A l’institut Montserrat Roig de
Sant Andreu de la Barca 60 alum-
nes de segon han apostat per
cursar l’optativa durant el primer
trimestre. En el cas de l’institut
Joan Oró de Martorell, per ex-
emple, faran l’assignatura 10
alumnes de primer d’ESO.

La iniciativa s’ha dut a terme
a petició dels instituts amb l’as-
sessorament de la Fundació Ja-
pón i el treball conjunt amb el de-
partament d’Educació.

Tal com explicava la directo-
ra de l’institut Montserrat Roig de
Sant Andreu, Yolanda Cárdenas,

“l’experiment està tenint molt
bona acollida” i és probable que
el curs vinent s’estengui als alum-
nes de tercer d’ESO.

VISITA DEL CÒNSOL DEL JAPÓ
Per celebrar la fita de l’arribada
del japonès com a optativa, l’ins-
titut Montserrat Roig va convo-
car una cerimònia al Teatre Nú-
ria Espert de Sant Andreu. A
l’acte hi van assistir el cònsol del
Japó, membres de la Fundació
Japón i representants del de-
partament d’Educació.

Yasushi Sato, cònsol del Japó
a Barcelona, va afirmar que fets
com aquest consoliden les rela-
cions internacionals entre Cata-
lunya i el Japó. A més, Sato va dir
que “els infants són el futur i la
base de qualsevol relació entre els
dos països”.

Per la seva banda, la directo-
ra de la Fundació Japón, Keiko

Morito, explicava que l’entitat
s’ha encarregat de formar els do-
cents que des d’aquesta tardor
imparteixen japonès als insti-
tuts. Així mateix, va manifestar la
importància “d’obrir horitzons
en aquest món tan competitiu”.

El director general d’Inno-
vació Educativa, Joan Cuevas,

va declarar a l’ACNque “es trac-
ta d’una iniciativa pionera a l’es-
tat espanyol” que va començar a
caminar  fa un any com a prova
pilot a l’institut Alexandre Deu-
lofeu de Figueres i que s’ha estès
a altres tres centres de secundà-
ria. Cuevas remarca que la con-
figuració del sistema educatiu

permet que “aquest tipus d’ini-
ciatives que venen des de baix”
puguin tirar endavant.

La cerimònia celebrada al
Teatre Núria Espert va finalitzar
amb un taller de taiko (tambor ja-
ponès), amb l’objectiu que els
alumnes es familiaritzin amb la
cultura del país asiàtic.

El japonès arriba a secundària
» L’institut Montserrat Roig de Sant Andreu és un dels quatre centres catalans que impartirà l’optativa
» El cònsol del Japó a Barcelona va assistir a la cerimònia d’introducció del japonès al Teatre Núria Espert

Alumnes de l’institut Montserrat Roig de Sant Andreu de la Barca amb el cònsol del Japó. Foto: Caterina Tallón/ACN

Sant Esteve | Condemnen un policia per matar un detingut
El Tribunal Suprem dona per bona la sentència de l’Audiència de Barcelona que condemna
un agent de la Policia Local de Sant Esteve que el 2014 va matar un detingut. El policia va
pressionar de manera continuada el coll de l’home, que havia entrat a robar a un polígon.

“El cor del Festival elPetit són els
infants i les seves famílies, i n’hi ha
que estan privades de llibertat”, ex-
plica Isabel Urpí, directora del fes-
tival. És aquest el motiu que els
mou a organitzar tallers artístics
en l’interior dels centres peniten-
ciaris. En el cas de Brians 2, pen-
sats per als pares, en masculí. 

Un dels tallers que ja s’ha dut
a terme a Can Brians ésVoces que
anidan de la companyia de Za-
mora Baychimo Teatro. Durant
tres dies de setembre els pares in-
terns van crear una instal·lació de
nius on també hi ha espai per a la
creació de textos, els espais sonors
i les peces visuals, que es trobaran
a l’interior. La instal·lació, a més,
es podrà veure als vestíbuls de
cada teatre del festival. 

Precisament, a banda de fer
els tallers dins dels centres pe-
nitenciaris, la idea és que aquells

interns que tinguin un règim
que els permet sortir de la pre-
só vagin amb els seus fills al tea-
tre per gaudir de la programació
del Festival elPetit.

Al cap i a la fi, l’objectiu del
festival és apropar les arts en viu
a la primera infància i reivindi-

car la importància de viure ex-
periències artístiques en els pri-
mers anys de vida. De l’11 al 26
de novembre les propostes de
teatre infantil ompliran els espais
de ciutats catalanes com ara
Granollers, Sabadell o Vilade-
cans, entre d’altres.

Creacions del taller ‘Voces que anidan’ a Brians 2. Foto: Festival elPetit

Brians acull tallers artístics per a
interns gràcies al Festival elPetit
Mar Sifre
SANT ESTEVE

CASTELLVÍ4La plaça del poble
de Castellví de Rosanes acollirà
la 3a Fira de la Tardor el di-
umenge 19 de novembre. La
zona de l’Ajuntament i els carrers
adjacents s’ompliran d’activitats
per a petits i grans relacionades
amb aquesta època de l’any.

Per començar, de les 10 a les
14 h es podran trobar tot de pa-
rades de productes de la terra i
de proximitat, com ara oli, mel,
formatges, embotits, vi o cava.
Així com diferents espais dedi-
cats a l’artesania.

A les 11 h, tindrà lloc el taller
familiar d’elaboració d’un koke-
dama. És a dir, una planta dins
d’una bola vegetal, sense test.
Cada infant en farà una.

A més, durant el matí hi
haurà exhibicions d’artesania,
l’exposició dels fotògrafs locals
David Planas i Víctor Valle i
l’actuació de la banda de carrer
Swing Engine.

La 3a Fira de la Tardor s’a-
cabarà a les 14 h amb el tastet
de civet de senglar per a tots els
assistents.

Productes de proximitat a la
Fira de la Tardor de Castellví

Fira de la Tardor. Foto: Ajuntament de Castellví de Rosanes
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Abrera

MOBILITAT4Els usuaris de la
línia Olesa-Barcelona de Monbus
demanen millores al servei i es
queixen de les mateixes man-
cances que fa uns mesos. En
una reunió amb l’Ajuntament
d’Olesa han explicat que els prin-
cipals problemes són l’incom-
pliment dels horaris, l’oferta in-
suficient de places i les dificultats
de comunicació amb l’empresa.

L’Ajuntament ja ha comuni-
cat en diverses ocasions els pro-

blemes que pateixen els usuaris,
tant a Monbus com a la Gene-
ralitat, qui és la concessionària
del servei. Des del Govern van
dir que hi hauria millores, que no
han arribat.

Una situació similar passa  la
línia entre  Esparreguera, Abre-
ra i Barcelona, que tot i que el se-
tembre va tenir una ampliació
del servei, encara presenta man-
cances i acumula tot de queixes
per part dels usuaris.

SOCIETAT4Davant les nombro-
ses queixes dels veïns del barri
d’Oasis i de Ribes Blaves respecte
a la residència de salut mental
que hi ha a la zona, l’Ajuntament
d’Olesa ha reclamat a la Gene-
ralitat “mesures decisives” per
posar fi a la problemàtica. 

“Tenim l’històric de totes les
actuacions que s’han fet des del
2015, però la sorpresa va ser ma-
júscula perquè a la reunió amb els
veïns ens vam adonar de la mag-
nitud de la tragèdia”, va explicar
l’alcalde Jordi Parent, durant una
reunió amb veïns afectats.

Els problemes de convivèn-
cia s’arrosseguen des del 2015,
quan la residència va deixar d’a-
llotjar gent gran per passar a ser
un centre per a persones amb
malalties mentals, a instàncies
de  la Generalitat. Si bé és cert
que l’Ajuntament d’Olesa recla-
ma solucions, la realitat és que la
residència ha passat les inspec-
cions de la Generalitat.

En la reunió entre els veïns i
el consistori, els afectats van de-
nunciar que alguns interns de la
residència, que té règim obert, es
colen a les propietats privades,
deixen la medicació pel carrer i
assetgen els adolescents, entre al-
tres. Mentrestant, el president de
l’Associació de Veïns d’Oasis re-
clama el tancament del centre.

“Tenim registrades una infi-
nitat d’actuacions policials i quei-

xes que ens han fet arribar els ve-
ïns”, corrobora el regidor de Ben-
estar Social, Jordi Martínez. Per
això, fins que el Govern no posi en
marxa accions concretes, Olesa in-
tensificarà la presència policial a
la zona per tal d’evitar conflictes.

Línia Nord ha intentat po-
sar-se en contacte amb el De-
partament de Drets Socials de la
Generalitat, però no ha obtingut
cap resposta.

Reunió entre els veïns i l’Ajuntament d’Olesa. Foto: Ajuntament

Problemes de convivència amb
la residència de salut mental

Tornen les queixes pel servei
de bus direcció a Barcelona

Cultura |Taller d’òpera per a petits i joves a la biblioteca
El dijous 9 de novembre a les 17.30 h, la Biblioteca Santa Oliva acull el taller

d’òpera per a petits i joves, a càrrec de la musicòloga Maria José Anglés. L’objectiu
és crear nous públics entre les noves generacions i trencar barreres sobre l’òpera.

Autobusos aparcats. Foto: Monbus

MOBILITAT4Les obres per en-
llestir el tram de la B-40 entre
Abrera i Viladecavalls es tro-
ben en la recta final i el Ministeri
de Transports treballa per fixar
la data d’inauguració. 

L’alcalde de Terrassa, Jordi
Ballart, va assegurar que l’estat
li havia notificat que l’autovia en-
traria en servei el 30 de novem-
bre, però fonts del ministeri
consultades per l’ACN precisen
que “no consta” una data con-
creta de posada en servei. De to-
tes maneres, els treballs estan
molt avançats.

De fet, els Pressupostos Ge-
nerals de l’Estat de 2023 van
destinar 33 milions d’euros per
finalitzar les obres de la B-40 en
aquest tram. Va ser llavors quan
van assegurar que l’objectiu era
que la connexió entrés en servei
a finals d’aquest any.

L’enllaç de la B-40 permetrà
connectar dues comarques que
construeixen el motor indus-
trial de Catalunya, com són el
Baix Llobregat i el Vallès Occi-

dental, així que s’espera que la
infraestructura jugui un paper
important per al creixement in-
dustrial i empresarial de la zona.

Cal recordar que l’obertura
completa de la carretera carrega
un retard de més de quinze
anys, sense tenir en compte les

promeses anteriors sobre ter-
minis. A més, els túnels estan
acabats des d’abans que finalit-
zés l’últim mandat del PP al go-
vern espanyol, fa més de cinc
anys. Per altra banda, la conne-
xió es va començar a plantejar als
anys seixanta.

Obres a la B-40. Foto: Albert Segura / ACN

La B-40 entre Viladecavalls 
i Abrera encara la recta final

ESPAI PÚBLIC4L’Ajuntament
d’Abrera explicava el 24 d’octu-
bre al seu web que havia reparat
un “nou acte vandàlic en l’espai
públic”. Es tractava d’una pin-
tada de la bandera palestina
que algú va fer en una paret sota
el pont de la C-55.

Des del consistori expliquen
que el 16 d’octubre a les dues de
la matinada van rebre una tru-
cada d’un veí que alertava que
una persona encaputxada esta-
va fent un grafiti. El fet, per
tant, va ocórrer pocs dies després

de l’atac de Hamàs i l’ofensiva
d’Israel a la Franja de Gaza.

Tot i que el comunicat de l’A-
juntament s’acompanya de les
imatges de la pintada de la ban-
dera palestina, en el text en cap
moment fan referència al taran-
nà polític i reivindicatiu de l’acció.

Així mateix, el consistori feia
una crida al civisme i condemnava
aquesta mena d’accions. També
recordaven que l’ordenança de ci-
visme i convivència ciutadana
prohibeix “les conductes vandà-
liques, agressives o negligents”.

L’Ajuntament tapa la bandera
palestina per vandalisme

La bandera palestina pintada. Foto: Ajuntament Abrera

Solidaritat | 700 euros per la lluita contra el càncer de mama
La Junta Local d’Abrera de l’Associació Espanyola Contra el Càncer i l’Associació Vikingos
van recaptar més de 700 euros per la lluita contra el càncer de mama. El 22 d’octubre van
muntar una taula informativa on també venien productes relacionats amb la prevenció.
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Collbató

POLÍTICA4La 34a assemblea
general de la Federació de Mu-
nicipis de Catalunya (FMC) ha
escollit Eduard Rivas, alcalde
d’Esparreguera, com a nou pre-
sident. El batlle socialista havia
estat vicepresident els últims
quatre anys i ara ha agafat el re-
lleu de l’alcaldessa de Vilanova
i la Geltrú, Olga Arnau, que era
al càrrec des del 2019.

La nova executiva de l’asso-
ciació es completa amb set vice-

presidències, entre les quals n’hi
ha una d’ocupada per l’alcalde de
Martorell, Xavier Fonollosa.

Rivas ha rebut la vara de co-
mandament de la FMC amb sa-
tisfacció. “És un honor assumir
el càrrec”, afirma Rivas, que
posa en valor la transició inicia-
da fa quatre anys per la FMC per
la formació d’un govern de co-
alició al si de l’entitat estructurat
per forces que “representen el
pluralisme dels pobles i ciutats”.

CONDOL4Júlia Rodríguez
Maeso, nascuda a Esparregue-
ra l’any 2000, va morir el dia 2
de novembre a Madrid a causa
de la caiguda d’un om, ocasio-
nada per la borrasca Ciarán.
Els seus pares l’acompanyaven
en els moments dels fets i van
haver de ser assistits pel psicò-
leg de guàrdia del servei d’e-
mergències. Els progenitors
també van resultar ferits per la
caiguda de l’arbre, així com tres
persones més.

La noia havia estudiat Cièn-
cies Biomèdiques a la Universi-
tat de Barcelona i un Màster en
Farmàcia i Biotecnologia a l’es-
cola de negocis i postgrau Ta-
lento-Ephos de Madrid.

De fet, des de llavors vivia a
la capital espanyola, on des del
març treballava com a becària a
la farmacèutica Novartis, a l’à-
rea de Màrqueting de la Neuro-
ciència. Abans, també havia si-
gut estudiant en pràctiques de

l’Hospital Clínic en la Unitat
de Trastorns Bipolars i Depres-
sius. En la seva etapa d’estudiant
va guanyar el tercer premi Blan-
quera Impulsa en l’àmbit edu-
catiu amb el projecte Oceans de

plàstic. També havia estat fina-
lista del premi EDURECERCA:
Fundació per a la conservació i
recuperació d’animals marins,
expedit pel Departament d’En-
senyament de la Generalitat.

L’arbre caigut al centre de Madrid. Foto: Emergencias Madrid

Mor una jove del poble 
en caure-li un arbre a Madrid

Eduard Rivas, nou president
de la Federació de Municipis

Teatre |‘El Petit Príncep’ de la mà del patronat parroquial
L’11 i el 12 de novembre a la tarda les companyies El Coverol i Teatre del Galió, en
coproducció, representaran la versió teatral del conte El Petit Príncep al Patronat
Parroquial d’Esparreguera. Les entrades es poden reservar trucant al 636.415.401. 

Eduard Rivas. Foto: PSC

CULTURA4Els directors Javier
Calvo i Javier Ambrossi, cone-
guts com la parella artística ‘Els
Javis’, han estrenat a Movis-
tar+ la seva nova sèrie La Mesí-
as, que compta amb la munta-
nya de Montserrat i el seu entorn
com a escenari de fons.

La Mesías es tracta de la
història del grup musical religiós
Stella Maris, creat per un grup
de germanes. Durant els set ca-
pítols que dura la sèrie, els es-
pectadors podran endinsar-se
en un thriller familiar on s’a-
borda la fe i la religió, tema re-
current dels Javis, com una eina
per omplir la buidor i sotmetre
mitjançant la por. 

Tot i que els directors i l’e-
quip de la sèrie han negat que si-
gui la seva història, la trama re-
corda a la del grup musical Flos
Mariae, que es va fer viral amb
vídeos a YouTube de temàtica re-
ligiosa i una estètica molt sem-
blant a la de La Mesías.

En l’entramat de fils que su-
posa la sèrie, Montserrat apareix

des del primer segon, on es lle-
geix: “L’any 880 uns nens pas-
tors van veure una forta llum a
les muntanyes de Montserrat.
En seguir aquella llum fins a l’in-
terior d’una cova van descobrir
la imatge d’una Mare de Déu. La
Moreneta (...)”. “Una munta-

nya màgica”, s’afegeix.  A banda
de la presència del massís de
Montserrat i de la seva impor-
tància en la fe, un altre dels es-
cenaris que juga un paper per si
mateix és l’Hotel Bruc, que és es-
sencial per introduir-nos en
l’ambient tètric.

Cartell promocional de ‘La Mesías’. Foto: Movistar+

‘La Mesías’: la nova sèrie dels
Javis s’ambienta a Montserrat

MÚSICA4Un any més, la Regi-
doria de Cultura organitza el Fes-
tival Amadeu Vives per recuperar
la figura del compositor collbatoní
i recordar la vida i obra d’una de
les figures més rellevants de la
cultura catalana de finals del se-
gle XIX i principis del XX.

La primera activitat és el ta-
ller col·laboratiu Teixir-Dos, de-
dicat a conèixer l’ofici de les tei-
xidores, tal com canta la Balan-
guera d’Amadeu Vives. És una
proposta gratuïta per a infants a
partir dels 4 anys. Es durà a ter-

me el 18 de novembre a les 11.30
h a la biblioteca Sibil·la Durfort.

El mateix dia a les 12, des del
Casal de Cultura es farà una
ruta pel nucli històric de Collbató
per descobrir els espais i la his-
tòria que envoltava la infantesa
d’Amadeu Vives.

El festival tancarà la setena
edició el dia 19  a les 18  h amb
un concert de veu i piano a l’es-
glésia de Sant Corneli. El recital
anirà a càrrec de Marcelo Musi-
jowski (piano), Maria Borràs
(soprano) i Adrià Mas (tenor).

El 18 i 19 de novembre torna
el Festival Amadeu Vives

Amadeu Vives. Foto: Real Academia de la Historia

Educació | Projecte per crear espais segurs a l’Institut
L’Ajuntament i l’Institut de Collbató han desplegat un projecte per treballar la coeducació
i potenciar espais segurs al centre. Es tracta d’un espai obert per poder compartir
vivències i idees, així com aprendre sobre gènere, sexualitat o desigualtat, entre altres.
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Esports Futbol sala | El Club Sala 5 de Martorell visita la Unión África Ceutí 
El conjunt d’Adri Sánchez visitarà el pròxim dissabte 11 de novembre la Unión África
Ceutí, en partit corresponent a la vuitena jornada de Segona Divisió. El Club Sala 5

de Martorell hi arribarà després de la victòria per 4-1 contra CD Leganés del passat dia 4.

“Quan ets tan jove i t’arriba tot
tan de sobte, i més quan tornes
a fitxar pel Barça, has d’assumir
que tindràs partits millors i al-
tres en què les coses no t’aniran
tan bé, i també que els focus se
centraran una mica en tu. Par-
lar amb persones de confiança
t’ajuda a analitzar les coses amb
pausa perquè, a vegades, al fut-
bol es pot passar de 0 a 100 en
un sospir i no cal anar als ex-
trems. La pausa et convida a
pensar què no has fet tan bé per
intentar corregir-ho”, li confes-
sa Eric Garcia (Martorell, 2001)
a Gerard Romero en una pro-
funda entrevista per a Jijantes. 

El central martorellenc, cedit
ara al Girona FC, el líder de la
Lliga, va ser un dels jugadors
més criticats per part de l’afició
culer i la premsa, i, sobretot, a les
xarxes socials, on hi ha més co-
mentaris feridors i sovint anò-
nims. Ningú pot controlar l’o-
pinió de la resta, però sí, com
continua fent Garcia, fer un tre-
ball interior i centrar-se en la
seva millora i creixement. 

“UN ENTORN SA”
Confessa que al principi l’afec-
taven “una mica més” els co-
mentaris que rebia i que ara,
amb el temps, la paciència i la
sort de comptar amb un “entorn
sa”, ho gestiona molt millor.
Hàbil i respectuós amb les pa-
raules, el central sap que viure és
conviure amb les crítiques, i
més en un club com el Barça.

“No puc valorar si s’ha estat
injust amb mi o no, perquè tot-
hom té el seu punt de vista i la
seva opinió, i jo tinc la meva. Els
meus entrenadors sempre
m’han donat total confiança, i
ara només penso que al Girona
FC jugo i gaudeixo, que és el que
necessitava”, amplia. 

UN CLUB MÉS TRANQUIL 
Després de participar només
1413 minuts a la Lliga el curs
passat, Garcia sentia que havia
de créixer en un altre club més
tranquil i, sobretot, on fos molt
més protagonista. El primer cop
que va xerrar amb Míchel [Mi-
guel Ángel Sánchez], qui aca-
baria sent el seu entrenador
aquesta temporada, hi va con-
nectar de pressa. 

Parlaven el mateix llenguat-
ge i partien d’unes idees molt si-
milars: “Em va demanar el que
vaig fent durant la meva carre-
ra. Aquest és un equip amb un
estil de joc molt semblant al
Barça o al Manchester City [on
va aterrar l’estiu de 2017 i va ju-

gar per a Pep Guardiola]. I per
això l’adaptació ha estat una
mica més fàcil”. 

PLANTILLA ENDOLLADA
Se’l nota, i ell mateix ho confir-
ma, que és molt feliç en l’equip
revelació de la Lliga, un Girona

FC molt ben pensat per Quique
Cárcel, el director esportiu, i
pel mateix Míchel, i que té dife-
rents recursos i alternatives,
sense deixar de renunciar al seu
estil. Garcia agraeix que el tèc-
nic tingui endollada i motivada
tota la plantilla i que, per tant,
qui surti a la gespa ho faci fresc
i amb confiança. 

MÉS CONFIANÇA
El martorellenc sempre ha jugat
de central, excepte el curs pas-
sat quan ho va fer puntualment
al mig del camp, i està disposat
a fer-ho on vulgui l’entrenador.
Mai té excusa de cap tipus. Míc-
hel el retrata així: “L’Eric és un
jugador molt important en la
sortida de pilota. És ràpid, té
molta intel·ligència tàctica i
quan és l’últim defensor sap
anticipar-se bé al que passarà.
En aquest sentit, és top”. 

Amb l’equip líder en solitari
de la Lliga, amb 31 punts de 36
possibles (només ha cedit un
empat contra la Real Sociedad, 1-
1, i una derrota per 0-3 contra el
Real Madrid), l’afició gironina so-
mia amb uns objectius inimagi-
nables fins ara. L’equip és el mà-

xim golejador del campionat
amb 29 gols i sap remuntar si-
tuacions adverses. L’última, el
passat dissabte 4 de novembre
contra el Club Atlético Osasuna
(2-4). Garcia va tornar a l’onze
inicial després de les molèsties
que l’havien obligat a descansar. 

El central ha disputat 593
minuts repartits en set partits,
tots com a titular, i el seu discurs,
com els companys i el cos tècnic
és d’orgull i prudència. “Hem de
concentrar-nos en gaudir i dei-
xar-nos-hi la pell com fins ara,
sabent que tenim una plantilla
molt bona, excel·lent, i sense ob-
lidar-nos d’on venim. Això és el
més important”, adverteix. 

Míchel, però, ja es permet
anar més enllà: “No estem a la
Lliga del Barça, Real Madrid o
Atlético de Madrid, però lluita-
rem per estar a la Lliga dels qui
venen darrere seu. Somio a po-
der estar al territori de la Real
Sociedad, de l’Athletic de Bilbao,
del Rayo... Ara sí que somio
amb aquesta Lliga. L’objectiu de
la permanència és a prop i, sen-
se deixar de pensar en aquest
objectiu, hi ha l’opció de fer un
pas més”. I el martorellenc és un
dels grans responsables d’a-
questa proesa. És un Garcia
amb més confiança i que sap que
la pausa és una gran aliada.   

Sap que un cop finalitzi la
temporada tornarà al Barça,
però, de moment, no vol pensar
si s’hi quedarà o quin serà el seu
futur. El present el sedueix i el
motiva. El Girona FC protago-
nitza articles arreu del món,
acumula elogis i és un dels equi-
ps que millor juga. El joc és
una prioritat per a Míchel i per
a Garcia, que sempre han entès
que el com és fonamental, que
veuen i defensen que el futbol és
també art i sentit de pertinença,
bellesa i compromís. 

El nou Garcia somia a fer his-
tòria amb el Girona FC mentre
creix i fa créixer el club.

Toni Delgado
MARTORELL

Eric Garcia torna a renéixer
» Cedit al Girona FC, el líder de la Lliga, el central martorellenc ha recuperat la confiança en el seu seu joc 
» “La pausa et convida a pensar què no has fet tan bé per intentar corregir-ho”, comparteix Garcia

Eric Garcia, durant un entrenament. Foto: Nuri Marguí/Girona FC

“Els meus entrenadors
sempre m’han donat
total confiança”, diu 
el central martorellenc

El primer cop que Garcia
va parlar amb Míchel hi
va connectar de pressa;
tenien idees similars 
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1967. El Kenneth i la Sandra, dos joves i
guapos somiadors, estan convençuts
que tot és possible. L’únic que necessiten
és amor. Amb el temps, però, deixaran de
ser tan joves i tan guapos. Tindran hipo-
teques i fills que un dia es faran grans i pas-
saran comptes amb el món que han he-
retat, un món que sembla ensorrar-se.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Love, love, love
Mike Bartlett

Nil Moliner va publicar el passat 27 d’oc-
tubre el seu tercer àlbum d’estudi, Lugar
paraíso (Warner Music Spain). El cantant
de Sant Feliu de Llobregat ha aplegat en
aquest nou disc un total de catorze can-
çons, entre les quals n’hi ha una en cata-
là. Es tracta de Quan no siguis a prop, que
Moliner interpreta juntament amb el
cantant d’Els Pets, Lluís Gavaldà.

Música

Illa d’Arousa. 1971. La María es guanya la
vida recollint marisc, tot i que també és co-
neguda a l’illa per ajudar altres dones du-
rant el part. Arran d’un succés inesperat,
es veu obligada a fugir i emprèn un pe-
rillós viatge que la farà lluitar per sobre-
viure. Buscant la llibertat, la María decideix
travessar la frontera per una de les rutes
de contraban entre Galícia i Portugal.

Pelis i sèries

O corno
Jaione Camborda

Lugar paraíso
Nil Moliner

Marc Chagall
El Palau Martorell de Barcelona va inaugurar el passat 31

d’octubre l’exposició Chagall. El color dels somnis, que es po-
drà visitar fins al 24 de març del 2024. Es tracta d’un recull
de 150 obres de l’artista Marc Chagall (actual Bielorússia,
1887 – França, 1985), de les quals 25 no s’havien exposat
mai a l’estat espanyol. La mostra toca diferents temes que

van interessar al pintor, com les tradicions i ritus russos, l’es-
piritualitat, la literatura, el circ o la ciutat de París, entre altres
aspectes. I, per descomptat, es reserva un espai a l’amor, el
sentiment que, per a ell, donava sentit a la vida i al seu art.

L A U R A  E S C A N E SQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L’última lliçó de la professora Junyent no
va ser de llengua (tot i que també va ser
de llengua), sinó de vida. Davant d’un dia-
gnòstic mèdic que li retallava el futur a
unes quantes setmanes, l’autora va de-
cidir deixar-nos un comiat gormand. Per
combatre la mort, per foragitar la pena,
ens va asseure a taula per brindar pels mi-
llors àpats de la seva vida.

Llibres

No patiu per mi
Carme Junyent

| Jusant
L’escalada és la protagonista de Jusant, un joc on t’hauràs d’enfrontar a
una enorme muntanya i molts reptes. Per a PC, PS5 i Xbox Series X/S. 
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La influencer Laura Escanes (Barcelona, 1996)
viu un moment agredolç. Agre, perquè la seva
relació amb el cantant Álvaro de Luna s’ha aca-
bat quan amb prou feines feia un any que ha-

via començat. Dolç, perquè s’ha estrenat com a
presentadora de televisió amb el nou progra-
ma La Travessa, de TV3. De fet, aquest sorpre-
nent reality d’aventures s’ha publicat directa-

ment a la flamant plataforma de continguts di-
gitals 3Cat, la gran aposta de la Corporació Ca-
talana de Mitjans Audiovisuals (CCMA). El for-
mat conduït per Escanes compta amb la parti-
cipació de vuit parelles que competeixen per
ser els més ràpids a travessar els Pirineus des

de la Vall d’Aran fins al Cap de Creus. La influen-
cer (i ara també presentadora de televisió) està
centrada en la seva carrera professional men-

tre tothom li pregunta pel seu nou ex.

Famosos

Haver estat parella de Risto Mejide
Però s’ha construït una carrera pròpia com a ‘influencer’

Debutar com a presentadora de TV3
Amb el programa ‘La Travessa’, ja disponible a la plataforma 3Cat

Parlen més de la ruptura amb Álvaro de Luna 
L’estrena del ‘reality’ ha coincidit amb un sotrac sentimental 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EXCITANTS

El son es pot educar, però cal mantenir horaris regulars  
i acostumar el cos a adormir-se a una hora concreta

DIGESTIÓ

REGULARITAT 

MÒBILS 

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA
La disminució d’hores solars, la tornada a la rutina i els canvis en
el ritme de vida ens provoquen alteracions del son. La més fre-
qüent de totes és l’insomni, que afecta especialment durant la
tardor a prop d’un 30% de la població, segons la majoria d’estu-
dis. Però aquest trastorn no ens causa només malestar a l’hora
d’anar a dormir. Les conseqüències van molt més enllà: des del
cansament, la disminució del rendiment intel·lectual o el mal de
cap, signes evidents de la manca de descans, fins a l’augment
de la irritabilitat, la dificultat per concentrar-se o l’augment del
risc cardiovascular, que són conseqüències potser indirectes,
però també originades per l’insomni. 

Un cop canviï l’horari i el nostre cos s’adapti a les rutines és
probable que millori la situació, però mentrestant és important
fixar una pautes que ens permetin cuidar la higiene del son i
descansar correctament. Algunes són prou conegudes, com no
prendre cafè o alcohol al vespre, fer un sopar lleuger o anar a
dormir sempre a la mateixa hora. D’altres són més difícils de
complir, com la necessitat de tancar el telèfon mòbil com a mí-
nim una hora abans d’estirar-nos al llit.     

La tardor agreuja els casos d’insomni 

El cafè, el te, l’alcohol i el tabac són substàncies
excitants que no hem de consumir des de l’hora de dinar  

Les claus

El sopar ha de ser sempre lleuger, però cal pair-lo bé, 
com a mínim durant dues hores abans d’anar a dormir

Les xarxes socials també són excitants, per això cal tancar
el dispositiu mòbil per poder relaxar-nos i agafar el son 
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